
Companiile germane cred în
continuare cã România poate sã le ofere
oportunitãþi de investiþii, deoarece þara
este una dintre cele mai mari pieþe de
desfacere din Uniunea Europeanã.

Sebastian Metz, directorul general al
C a m e r e i d e C o m e r þ º i I n d u s t r i e
R o m â n o - G e r m a n e n e - a e x p l i c a t :
„Potenþialul României este foarte mare,
d a r n u e s t e s u f i c i e n t s ã e x i s t e
oportunitãþi, acestea trebuie sã fie ºi
exploatate, pentru cã oportunitãþile
unei þãri nu se dezvoltã automat. Sunt
necesare condiþii economice stabile,
pentru ca o oportunitate sã devinã o
afacere”.

Printre oportunitãþile pe care piaþa
autohtonã le oferã se numãrã ºi forþa de
muncã bine calificatã ºi la un cost
convenabil, dar ºi necesarul mare de
i n v e s t i þ i i î n d o m e n i i p r e c u m
i n f r a s t r u c t u r a , e n e r g i a º i m a n a-
gementul deºeurilor, servicii etc. În
România mai sunt multe de fãcut, de
exemplu în domeniul infrastructurii.
„Desigur cã investitorii germani îºi
doresc o îmbunãtãþi re urgentã a
infrastructurii, deoarece infrastructura
p r e c a r ã r e p r e z i n t ã u n u l d i n t r e
dezavantajele importante ale României
c a a m p l a s a m e n t i n v e s t i þ i o n a l ” ,
subliniazã domnul Metz.

Cel mai important pentru investitorii
germani este sã gãseascã în România
condiþii - cadru: stabilitate politicã,
infrastructurã adecvatã ºi un cadru
legislativ previzibil. Acestea sunt cele
mai importante lucruri la care se uitã
orice investitor.

Tehnologiile verzi ºi
infrastructura sunt în topul
intereselor germane

Domeniul tehnologiilor „verzi” prezintã
un interes deosebit pentru firmele ger-
ma ne ca r e v o r s ã i nv e s te a s cã î n
România, deoarece reprezintã un
domeniu în care Germania este foarte
competitivã la nivel internaþional. Chiar
d a c ã î n d o m e n i u l e n e r g i i l o r

r e g e n e r a b i l e s u n t m u l þ i a c t o r i
internaþionali deja prezenþi în România,
mai este suficient loc ºi pentru firme
g e r m a n e . M u l t e c o n c e r n e
internaþionale din domeniul energiei
sunt active în România ºi au pus piatra
de temelie pentru proiecte mari de
i nv es t i þ i i î n d omeni u l ener g i i l or
regenerabile, mai ales energie eolianã
ºi solarã, unde existã cel mai mare
potenþial.

U n a l t d o m e n i u d e i n t e r e s c u
potenþial ridicat este infrastructura,
începând de la autostrãzi pânã la staþii
de epurare, depozite pentru deºeuri.
C h i a r d a c ã a f a c e r i l e g e r m a n e î n
R o m â n i a s u n t î n m a r e p a r t e î n
domeniul industrial sau al comerþului,
în schimb sunt prezente de ani buni
firme germane de construcþii civile ºi
industriale. Acestea desfãºoarã proiecte
complexe, iar calitatea lucrãrilor este
recunoscutã în toate domeniile. Ceea ce
se doreºte este transparenþã în ceea ce
priveºte licitaþiile publice, precizeazã
directorul general al Camerei de Comert
ºi Industrie Româno-Germane.

De asemenea, domeniul agricol ºi cel
alimentar oferã oportunitãþi pentru
investitori. România este printre þãrile

eu r op ene cu p otenþ i a l r i d i ca t î n
producþia agricolã.

Dacã existã infrastructura ºi cãile de
transport, atunci se faci l iteazã ºi
miºcarea mãrfurilor, existând un imens
potenþial în domeniul de transport ºi
logisticã. Acesta se va concretiza pe
termen lung, crede domnul Metz.

Investitorii germani din in-
dustria auto îºi consolideazã
poziþiile

Interesul firmelor germane pentru a
intra pe o nouã piaþã este în primul rând
s t r â n s l e g a t d e d i s p o n i b i l i t a t e a
societãþii respective de a-ºi extinde
activitatea în strãinãtate.

Astfel, interesul extrem de scãzut din
ultimii trei ani al investitorilor germani
la adresa României trebuie privit ºi sub
aspectul unei reduceri generale a
interesului pentru toate statele din
zonã. Cu toate acestea, antreprenorii
germani au început în România câteva
investiþii mari, de exemplu Bosch în
judeþul Cluj ºi Kirchhoff la Craiova.

Din rândul investitorilor germani deja
prezenþi pe piaþa din România, se
remarcã f irmele producãtoare de
componente pentru industria auto, care

ºi-au extins producþia, au deschis noi
fabrici ºi au dezvoltat departamente de
dezvoltare în domeniul ingineriei IT.
Cele mai bune exemple în acest sens
sunt Continental ºi Draexlmaier.

„Ne dorim desigur ca aceste afaceri sã
se dezvolte ºi sã atragã alte investiþii
importante. În continuare sunt firme
germane care ne contacteazã, iar noi,
Camera de Comerþ Româno-Germanã,
le însoþim ºi le oferim consultanþã,
stabi l ind contacte cu autoritãþi le
competente, realizând studii de piaþã,
gãsind personal adecvat sau parteneri
de distribuþie”, afirmã domnul Metz.

Oamenii de afaceri germani
vor predictibilitate

Principala provocare în activitatea
economicã de zi cu zi a companiilor ger-
mane este birocraþia, dar ºi lipsa de
predictibilitate. „Riscul principal pentru
o firmã germanã, care investeºte într-o
þarã strãinã în baza unui plan de
investiþii întocmit pe termen lung, îl
reprezintã cadrul legislativ care se
modificã din pãcate mult prea des. Cel
mai mult lipseºte predictibilitatea.
Trebuie sã poþi prezice activitãþile
actorilor economici ºi politici”, este de
pãrere Sebastian Metz.

Aceastã siguranþã în planificare, fie cã
este vorba de proiecte de construcþii cu
un termen limitã de respectat sau cã
este vorba de situaþii legislative sau
fiscale care nu trebuie sã se schimbe de
la o zi la alta, constituie aspecte
importante în percepþia investitorilor
germani.

De asemenea, România trebuie sã
a c c e l e r e z e r a t a d e a b s o r b þ i e a
fondurilor europene. Þara are nevoie de
autostrãzi, de un sistem de învãþãmânt
funcþional, de o administraþie care sã
funcþioneze. Toate acestea se pot
realiza cu ajutorul fondurilor europene,
adaugã Sebastian Metz.

40 Bursa Construcþiilor nr. 7 / 2012

Investiþiile germane se orienteazã spre tehnologiile „verzi” ºi
infrastructurã
Sebastian Metz, director general al Camerei de Comerþ ºi Industrie Româno-Germane

Tendinþe

Sebastian Metz, director general a l Camerei de Comerþ ºi Industr ie

Româno-Germane



41

Strategia Partidului Social Democrat privind
proiectele de investiþii
Marius Sorin BOTA, senator, ºeful departamentului
de transporturi ºi infrastructurã al PSD

În strategia Partidului Social Democrat
existã o serie de proiecte concrete de care România are
nevoie în ceea ce priveºte infrastructura de transport,
proiecte care lipsesc din lista proiectelor cu finanþare
europeanã, listã stabilitã de Comisia Europeanã.

În domeniul rutier, din perspectiva României trebuie
s ã e x i s t e m a i m u l t d e c â t u n s i n g u r p u n c t
transfrontalier principal de conectare între state. De
asemenea, pentru a asigura legãturile cu þãrile vecine,
trebuie instituite puncte de trecere în diverse zone (ex.
Giurgiulesti ºi Giurgiu).

În sectorul feroviar, este necesar a fi adãugate pe
lista proiectelor, necesitatea construirii tronsonului de
cale feratã Halmeu - Cluj Napoca - Sighiºoara,
electrificarea punctului de trecere Episcopia Bihor
pânã la Cluj Napoca ºi reabilitarea liniei de cale feratã
Episcopia Bihor - Oradea - Cluj - Suceava - Iaºi -
Ungheni - Chiºinãu, iar proiectul european al liniei
feroviare de mare viteza, trebuie sã ajungã, pânã în
2030, pânã la Bucureºti ºi Istanbul.

Porturile Tulcea ºi Galaþi ºi portul Giurgiu la Dunare
trebuie ºi ele incluse printre prioritãþi, iar cãile
navigabile interioare pe Olt pânã la Slatina ºi pe Jiu
pânã la Craiova sunt o necesitate, dacã vorbim despre
sectorul naval.

În ceea ce priveºte sectorul aerian, trebuie gãsite
s o l u þ i i d e f i n a n þ a r e p e n t r u a m o d e r n i z a º i
aeroporturile mai mici, ca cele din Iaºi, Suceava, Baia
Mare, nu doar pe cele mari, cum ar fi Clujul. Vorbind de

aeroportul Cluj, trebuie avut în vedere cã, în ciuda
faptului cã acesta poate fi considerat un succes la nivel
de aeroport pentru pasageri, el trebuie sã devinã ºi un
aeroport pentru mãrfuri.

Pentru real izarea acestor obiect ive trebuie
acceleratã absorbþia fondurilor UE, disponibile pentru
sectorul de transport, pânã la 100%. Parteneriatul
Public - Privat este o soluþie sigurã pe care numai un
guvern responsabil ºi curajos o poate implementa. Aºa
cum în 2004 au fost finalizate 7 contracte, iar în 2008
ar fi trebuit recepþionate unele lucrãri precum auto-
strada Bucureºti - Braºov, centura Capitalei ºi podul de
la Brãila (abandonate de fosta guvernare în 2005).

În ceea ce priveºte construcþia de locuinþe, un subiect
veºnic fierbinte, programul trebuie continuat ºi fiecare
guvern trebuie sã înteleagã cã avem nevoie de un fond
de locuinþe cu chirie acceptabilã atât pentru tineri, cât ºi
pentru persoanele defavorizate/bãtrâni, precum ºi un
fond de locuinþe destinate vânzãrii cu credit ipotecar.
Statul va trebui sã stimuleze fiscal societãþile
comerciale, astfel încât acestea sã înceapã construcþii
de locuinþe pentru angajaþi.

Programul Prima Casa trebuie sã continue ºi
barierele din acest program trebuie eliminate. De
exemplu: dacã cineva a avut o casã într-un judeþ, în
mediul rural, în momentul de faþã nu mai poate
beneficia de program pentru achiziþionarea sau
construirea alteia, dacã viaþa l-a adus cu serviciu într-o
altã localitate/judeþ.

Programul Casa Verde trebuie extins ºi la nivelul
societãþilor comerciale ºi reabilitarea termicã trebuie
acceleratã. Autoritãþile publice locale ar trebui sã
dezvolte singure ºi anticipat zonele de dezvoltare ale
localitãþilor, atât pentru construcþii de locuinþe cât ºi
pentru dezvoltarea economicã, sã construiascã
infrastructura de acces ºi utilitãþile din zonele respec-
tive, astfel încât aceste zone sã devinã atractive pentru
cei care doresc sã investeascã în construcþii de locuinþe
sau hale pentru dezvoltarea activitãþilor economice.

* * *

(NOTA - Redacþia a solicitat PSD, PNL, PDL ºi

UDMR detalii privind strategia lor în privinþa

infrastructurii de transport ºi a construcþiei de

locuinþe. Detaliile privind strategiile partidelor

vor fi publicate pe mãsurã ce acestea parvin

redacþiei)

Marius Sorin BOTA, senator, ºeful departamentului de

transporturi ºi infrastructurã al PSD



Efectele rectificãrii bugetare din
aceastã varã, prin care au fost tãiate
importante fonduri alocate investiþiilor,
pot f i cuantif icate foarte simplu,
a p r e c i a z ã C l a u d i u G e o r g e s c u ,
preºedintele Asociaþiei Producãtorilor
de Materiale pentru Construcþii: “Pe de
o parte, scãzând investiþiile vor scãdea
cantitãþile de materiale consumate, iar
pe de altã parte, crescând cheltuielile
sociale este foarte posibil ca o parte din
aceºti bani sã se ducã spre lucrãrile de
reparaþii ºi igienizare a locuinþelor. Deci,
este posibil sã existe o redistribuire în
interiorul sectorului materialelor pentru
construcþii, dar oricum suma utilizatã va
fi mai micã decât cea prognozatã
iniþial.“

Chiar dacã vor creºte cheltuielile
sociale, domnul Georgescu este de
pãrere cã acestea vor fi în primul rând
un suport de subzistenþã. Ele sunt
alocate celor care nu au de lucru, celor
care trãiesc de la o pensie la alta ºi celor
care pun cap la cap douã salarii. “Nu vãd
o mare solicitare din aceastã direcþie.
Mai rãu este faptul cã vom avea un an
agricol slab ceea ce face ca fondurile
care se alocau toamna în mediul rural
(unde avem ºi cele mai multe locuinþe !)
sã fie minore în acest an”, afirmã
Claudiu Georgescu.

Experienþa din anii anteriori ne aratã
cã în aceste momente creºte cererea de
p r o d u s e c u p r e þ u r i r e d u s e º i c u
proprietãþi minime. Aceasta este un

paleativ fiindcã dacã pui, de exemplu,
un termosistem (cu componente ce au
o calitate la limitã sau chiar sub) deci un
sistem ieftin, s-ar putea sã nu ai parte
de o reducere a cheltuielilor, ci de o
creºtere a lor în anii urmãtori.

Segmentele cele mai afectate vor fi
cele care au ponderea cea mai mare în
domeniul infrastructurii transportului ºi
cele edilitare, respectiv cimentul ºi in-
dustria prefabricatelor. “Dacã am avea
o predictibilitate a cheltuielilor cel puþin
cei din prefabricate ar putea sã lucreze
constant ºi, implicit, chiar cei din indu-
stria cimentului, ceea ce le-ar atenua
salturile în activitate. Nu mai vorbesc de
sectorul corpurilor de zidãrie, care
e v o l u e a z ã a n d e a n p e o p a n t ã
descendentã, atât la blocuri ceramice,
c â t º i l a B C A ” , a f i r m ã C l a u d i u
Georgescu.

Cererea internã în scãdere îi
orienteazã pe producãtori
spre pieþele externe

Rectificarea bugetarã ºi criza politicã au
d i m i n u a t c e r e r e a p e p i a þ a
construcþiilor. Situaþia i-a reorientat pe
unii producãtori autohtoni cãtre pieþele
externe. Reorientarea lor þine cont de
gradul “de lux” al produselor ºi prima
opþiune ar fi recucerirea într-o mãsurã
cât mai mare a pieþei interne. Aceasta
deoarece în prezent circa o treime din
piaþa materialelor de construcþii este
“ocupatã” de importuri, menþioneazã
preºedintele APMCR.

Domnia sa subliniazã cã ar fi de dorit
în aceastã direcþie o intervenþie a
s t a t u l u i p e n t r u a s e a j u t a l a
retehnologizarea unor vechi capacitãþi
de producþie. De asemenea, APMCR,
î m p r e u n ã c u p a t r o n a t e l e d i n
construcþii, s-a implicat în programul
naþional de stimulare a exporturilor,
program ce se deruleazã sub egida
MECMA. În acord cu acest program,
me mb r i i A P M C R a u p a r t i c i p a t l a
târgurile de profil începând cu anul
2011, respectiv la Târgul de la Istanbul,
iar în 2012 la târgurile de la Belgrad ºi
Budapesta. “Pentru anul viitor ne
propunem sã fim prezenþi la târgurile

de la Kiev ºi Beirut”, afirmã domnul
Georgescu.

“Considerãm cã o mai mare implicare
a agenþiilor economice româneºti, mai
ales din spaþiul non-UE ar contribui cel
puþin la recuperarea unor poziþii pe care
le deþineam în anul 1989 în domeniul
materialelor pentru construcþii”, mai
spune Claudiu Georgescu.

Oportunitãþile pe piaþa construcþiilor
au venit întotdeauna din situaþia
economicã din þarã sau de pe plan re-
gional într-un anumit moment. “Ne-am
obiºnuit cu building-uri goale de doi -
trei ani, ne-am obiºnuit cu scãderi de
preþuri graduale în ultimii ani ºi chiar
ne-am obiºnuit cu întârz ier i le la
infrastructura naþionalã. Deci, un mar-
keting al acestui moment ar trebui sã fie
direcþionat spre folosirea în construcþii
a unor produse noi, cu costuri reduse,
dar care sã ofere un grad sporit de
confort la locuire ºi sã valorifice cât mai
mult materialele locale”, subliniazã
Claudiu Georgescu.

Î n d o m e n i u l i n f r a s t r u c t u r i i ,
oportunitatea ar consta în dezlegarea
privind restricþiile legate de legea
Parteneriatului Public - Privat. Se vor

creea astfel oportunitãþile care sã
atragã capitalul disponibil. Sã nu uitãm
nici cã ceea ce construieºti rãmâne aici,
indiferent de cine construieºte ºi cã un
vechi proverb românesc spune cã poþi
da din fructele copacului, dar trebuie sã
pãstrezi seva ºi copacul însuºi.

Domnul Georgescu este de pãrere cã
ar trebui ºi o abordare mai curajoasã
din partea autoritãþilor locale care sã
devinã promotorii dezvoltãrilor locale
n u n u m a i “ g o s p o d a r i i ” l o r . E s t e
e d i f i c a t o r e x e m p l u l p a r c u r i l o r
industriale pentru a cãror înfiinþare ºi
dezvoltare s-au cheltuit în toate
domeniile construcþiilor ºi au ºi atras în
jurul lor alte construcþii “în cascadã”. Ar
fi necesar ca aceleaºi autoritãþi sã se
ocupe ºi de “social housing”, preluând
sarcinile ANL-ului în concordanþã cu
necesitãþile locale ºi nu cu o planificare
de la centru, mai este de pãrere Claudiu
Georgescu.

42 Bursa Construcþiilor nr. 7 / 2012

Cimentul ºi prefabricatele – cele mai afectate de reducerea
investiþiilor de la bugetul de stat

Tendinþe

Claudiu Georgescu, preºedintele Asociaþiei Producãtorilor de Materiale pentru

Construcþii




	40
	41
	42
	43

